
NAŠA FOTOREPORTÁŽ 
Z AKCIÍ 

STAVANIE MÁJA  A  DŇA MATIEK 

V  piatok podvečer 30. apríla melódie Bananskej dychovej 
hudby prilákali občanov k sv. Vendelínkovi. Tu už žiačky a 

žiaci v prekrásnych krojoch vyzdobovali máj a po peknom kultúrnom 
programe ho naši zdatní športovci za potlesku všetkých prítomných  a 
fanfár postavili. Postavením 
mája prejavili naši občania  
úctu k ľudovým tradíciám a 
pripomenuli si potrebu 
vzájomnej znášanlivosti a lásky. Pohľad všetkých na tento krásny máj 
bol toho dôkazom. 
     Občania Banky v túto chvíľu neoslavovali len príchod mája ako 
mesiaca rozkvetu, kráľa jari a lásky, ale aj vstup do Európskej únie. 
1.máj  sa zapísal do novodobej histórie našej vlasti. Stal sa dňom, 
kedy sa Európska únia rozšírila o naše malé, no krásne a bohaté 
Slovensko. Slovensko, bohaté na národnú kultúru a tradície. Prejav k 
tejto historickej udalosti predniesol starosta obce Ing. Jaroslav 
Janeček. Svojimi slovami vyjadril nádej občanov na zlepšenie 

životných podmienok po vstupe do EÚ. Zároveň však vyzval občanov, 
aby k tomu sami prispeli svojím konaním, postojmi a šikovnosťou 
hájiť vlastné záujmy. Oslavy pokračovali vďaka sponzorom vo dvore 
reštaurácie Papagáj. Do tanca a spevu vyhrávala Bananská dychová 

hudba.. 
     10. mája sme si v obci uctili 
všetky ženy - matky. Matka 
nám dala to najcennejšie- 

život, obdarovala nás nekonečnou láskou, naučia nás milovať sa 
navzájom, všímať si ľudí okolo seba, nebyť ľahostajní voči ich  
bolestiam, naučila nás vnímať premeny v prírode a v živote, mať 
úprimnú radosť zo slnka, ktoré svieti všetkým. Za túto jedinečnosť, za 
život, za lásku a starostlivosť ďakovali svojím programom deti MŠ, 
ZŠ, ZUŠ i starosta obce. Pri piesňach dychovej hudby sa zaskvela slza 
v očiach nejednej  matky. A v každej radosti, čo vychádzala z detských 
úst a srdiečka, sa skrývalo to, čo od kolísky dáva mama. 

                            -tj- 

Taký bol máj v našej obci  
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ZÁHRADKÁR V JÚNI 
 Rajčiaky vyväzujeme k oporám a vylamujeme im bočné 
výhonky. 
 Z pôdy vyberáme cibuľoviny kvetov. 
 Po júnovom opade robíme ručnú prebierku plodov. 
 Ošetrujeme: 
- jadroviny proti prvej generácii obaľovača jablčného, 
  múčnatke a chrastavitosti, 
- vinič proti múčnatke a perenospóre, 
- čerešne a višne proti vrtivke čerešňovej, 
- rajčiaky a zemiaky proti fytoflóre,  
- uhorky proti plesni uhoriek. 

Hlásnik obce Banka –  mesačník vydáva Obecný  úrad Banka. Redakčná 
rada:  Ján Benka,  Mgr. Helena Hrdinová,  Mgr. Terézia  Janečková,  Mgr.  
Sylvia Molnárová  a  Dušan Slovák. 

šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*špo

Turnaj v nohejbale 
Na počesť 59. výročia víťazstva 
nad fašizmom a zároveň i na 
počesť vstupu Slovenska do 
Európy usporiadala Základná 
škola v Banke v spolupráci 
s členmi  Slovenského Orla 
v sobotu 8. mája 2004 nohejba-
lový turnaj trojíc.  
     7 družstiev tvorili žiaci našej 
školy, bývalí žiaci našej školy, 

rodičia i učitelia. Turnaj prebiehal za ideálneho počasia v príjemnej 
atmosfére, ktorú vytvorili i rozhodcovia, žiaci  N. Julíny a D. Nedelka. 
      Na občerstvenie prispel priaznivec nohejbalu a aktívny nohejbalista 
pán P. Tapušík, ceny pre víťazov darovali p. Cisarová a p. Julínyová. 
O občerstvenie hráčov sa starali žiačky V. Matějková a N. Pašková. 
Pani učiteľka Mgr. A. Berlanská odovzdala ceny víťazom. Prvé miesto si 
vybojovalo družstvo rodičov žiakov školy a učiteľov pod vedením pána 
Ing. Matějku. Druhí skončili bývalí žiaci R. Husák, M. Vetrík posilnení 
o deviataka M. Wieceka. Tretie miesto patrí terajším deviatakom L. Vet-
ríkovi, F. Martinkovičovi a A. Samuhelovi. 
      Poďakovanie patrí všetkým sponzorom turnaja a všetci priaznivci 
nohejbalu sa môžu tešiť na jeho druhý ročník o rok. 
 

                                                                             Text a foto V. Matějková  

   OTJ už naplno rozbehla 
futbalovú súťaž  A mužstva, 
dorastu i žiakov pod vedením 
skúsených trénerov – pánov J. 
Hikla a P. Drápala. Nasvedčujú 
tomu i výsledky 8. kola A mužstva: 
 

Banka  -  H. Trhovište 4 : 2 
Banka  -  Jalšové 0 : 2 
Veselé  -  Banka 1 : 2 
Banka -  Kočín  6 : 0 
D.Trhovište-Banka 1 : 3  
Banka  -  D. Otrokovce 6 : 0 
Tepličky - Banka 2 : 3 
Koplotovce-Banka 0 : 1 
 

Umiestnenie po 8. kole: 
A mužstvo  skončilo na 4. mieste. 
Držíme im palce, aby vydržali 
v tomto nasadení i naďalej. 
Najlepší strelci  A mužstva :   1. 
F.Kohút / 9 gólov/,  2. K.Kantek /7 
gólov/,  3. L.Cíbik /6 gólov/.   
Dorast obsadil 9. miesto. Na konte 
má 3x výhru, 1x remízu a 4x 
prehru. Aj im želáme veľa šťastia 
a ešte viac chuti do hry.  
Naši žiaci doteraz odohrali 6 
zápasov, z toho 1x remízu a 5x 
prehrali. 
 

Zostavy jednotlivých mužstiev: 
• A mužstvo: K.Kantek, R.Strelec, 

P.Mihok, O.Sedliačik,  J.Nináč, 
J.Babač, M.Krajčovič, E. Gašpar, 
M. Dubovský, Maroš Rusnák, 
Martin Rusnák, M. Grežko, M. 

Babiš, V. Oprenčák, R. Bogár, J. 
Jankech, L. Cíbik, L. Borovský, 
J. Stanek, I. Kohút, M. Hrdina, P. 
Šamik, M. Vajsábel.  

    Tréner J. Hikl. 
• Dorast: R. Mikláš, A. Samuhel, 

P. Sklenár, L. Samuhel, P. Polák, 
L. Lešický, S. Šnajdar, Š. 
Samuhel, L. Šnajdar, P. Varga, 
P. Marek, P. Krajček, L. Dolnik, 
L. Vetrík, A. Zelko, M. Roh. 
Tréner J. Hikl. 

• Žiaci: M. Borovský, P. Valko, 
A. Drápal, A. Branderský, D. 
Petríček, O. Garec, D. Dányi, P. 
Fedora, M. Nedelka, M. 
Slaninka, M. Tábi, P. Čirč, P. 
Antal, M. Hazucha, M. Antal, R. 
Belan, R. Lehuta, M. Seman, I. 
Filip, T. Brezák. 

    Tréner P. Drápal. 
 

    Všetkých priaznivcov futbalu 
informujeme, že sa bude 
pokračovať s  nadstavbou 
a dokončením rozostavaných 
kabín. Radi privítame každú 
pomocnú ruku, aby náš športový 
stánok vyzeral lepšie. Celú 
prestavbu bude zabezpečovať OcÚ 
Banka.  
     N a ď a l e j  h ľ a d á m e 
sponzorov, ktorí by vedeli 
akokoľvek pomôcť pri 
dostavbe kabín. 
                                 Š. Štefanka 

FO OTJ BANKA INFORMUJE        

šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*špo

Brigáda na Červenej  veži 
 

Pokračovaním akcie " Čistá obec " bola brigáda na Červenej veži 
dňa 8. mája. Zúčastnilo sa jej 26 občanov a vedenie reštaurácie 
Koliba. Brigádnikom sa podarilo vyčistiť chodníky a schody, 
vyzbierať odpad a odstrániť časť vyrezaných drevín. Opäť treba 
poďakovať  vedeniu SĽK Piešťany za poskytnutie drtiča. 
Všetkým zúčastneným brigádnikom patrí poďakovanie. 
Dúfame, že v budúcnosti sa podobnej akcie zúčastní viac 
občanov. Veď všetkým nám záleží na tom, v  akom prostredí 
žijeme. 

-tj- 

  

 PROGRAM OSLÁV 795. VÝROČIA  
 

25. jún 2004 /piatok/  
o 19.00 hod. Futbalové ihrisko- Country bál 

 

26. jún 2004 /sobota/ 
o 13.00 hod. otvorenie  výstavy fotografií   

a predmetov z histórie obce Banka   
o 15.00 hod. Slávnostné zasadnutie Obecného 

zastupiteľstva a otvorenie osláv 
o 17.00 hod. sprievod od kultúrneho domu 

na futbalový štadión, kultúrny program, 
vystúpenie dychovej hudby Lieskované 

 

27. jún 2004 /nedeľa/ 
Slávnostná svätá omša   

NEDOTÝKAJTE SA MLÁĎAT 
 Pred sebou máme JÚN - mesiac poľovníctva a ochrany 
prírody. Preto je potrebné počas tohto mesiaca správať sa v 
prírode ešte s väčšou ohľaduplnosťou ako počas celého roka.  
 V tomto období u väčšiny lesných zvierat prebieha párenie 
a kladenie mláďat. Preto chcem upozorniť návštevníkov lesa, že 
pokiaľ nájdu zdanlivo opustené mláďatá lesných zvierat, aby sa 
ich nedotýkali, pretože po našom odchode si ich matka vždy 
nájde a odvedie. Taktiež chovať doma lesné zvieratá je zakázané. 
 Naša ohľaduplnosť sa nám určite vráti vo forme príjemne 
strávených chvíľ v peknej prírode. 
 Za porozumenie ďakuje vedúci poľovníckej skupiny v 
Banke Ladislav Škrabák.    



 

Dňa 5.mája  sa uskutočnilo v 
poradí 13. riadne zasadnutie 
obecného zastupiteľstva, 
ktoré po prerokovaní 
schválilo: 
• návrh konceptu územného plánu obce 

Banka, 
• Všeobecne záväzné nariadenie o voľbách do 

EÚ, 
• zriadenie Finančnej a rozpočtovej komisie  a  

jej hlavné zameranie. Zvolilo  predsedu 
komisie MUDr. Mariána Kališa a členov 
komisie Ing. Antona Haringa, Ing. Máriu 
Kuklišovú a Katarínu Margetínovú, 

• odpredaj časti pozemku  o výmere 15 m2, 
firme CK Presburg za cenu 1000 Sk/m2, 
pozemok o výmere 28 m2 za cenu 500 Sk/ 
m2 Renému  Balákovi, 

• OZ predbežne súhlasilo s odpredajom časti 
pozemku : Eve a Andrejovi Bábskym, 
Sadová 7, Piešťany a Ing.Ľubomírovi 
Gajdošovi, A. Dubčeka 5, Piešťany ( cenu 
stanoví  OZ  po predložení geometrického 
plánu na oddelenie pozemku), 

• v  rámci rozpočtu na rok 2004, presun 
finančných prostriedkov vo výške 500 tis. 

SK z investícií do kapitoly rekonštrukcie z 
dôvodu č ias točnej  rekonšt rukcie 
komunikácií Podhorská, Lyžiarska, Lesná, 
Karpatská, 

• rekonštrukciu strechy na budove OTJ na 
futbalovon  ihrisku,  

• prenájom parkoviska a minigolfu na Sĺňave 
II na letnú sezónu 2004  firme  3-Star spol. s 
r.o., Winterova 7, Piešťany, 

• termín začiatku výstavby nájomných bytov 
v obci najskôr  na rok 2005 z dôvodu, že 
obec neobdržala zo Štátneho fondu rozvoja 
bývania na tento  rok požadovanú dotáciu na 
nájomné byty vo výške cca 5 mil. Sk.  

Obecné zastupiteľstvo po prerokovaní 
zamietlo doručené žiadosti o zníženie 
poplatkov za komunálny odpad (K. Vetríková, 
Ing. Marta Martinkovičová,  Jozef Rybárik) 
zamietlo odvolanie p.Jozefa Pullmana proti 
platobnému výmeru na daň z nehnuteľnosti. 
 

Obecné zastupiteľstvo zobralo na vedomie : 

•  informáciu o príprave osláv 
obce Banka, 
• informáciu o súdnych 
pojednávaniach  v  sporoch s 
Ing.Samekom  a s pánom 

Mojtom. 
 
Oznam pre občanov: 
 
Firma Petmas Onyx, pristúpila od začiatku 
tohto roka v našej obci  k spoplatneniu vývozu 
240 l kontajnerov na separovaný zber papiera a 
PET fliaš. Tak ako bolo už niekoľkokrát 
avizované v Hlásniku, občania, ktorí si 
prevzali tieto nádoby a nevyužívali  ich v 
sledovanom období na separovaný zber, 
obdržia platobný výmer za každú prevzatú 
nádobu na sumu 140 Sk na rok 2004. 
Občania, ktorí majú uhradený poplatok za 
komunálny odpad a poplatok za psa, si môžu 
počas stránkových hodín prevziať na OcÚ 
Banka po preukázaní sa zaplatenou poštovou 
poukážkou známku na smetnú nádobu a 
známku na psa. 
Od 01.08.2004 firma Petmas Onyx bude 
vyvážať z obce iba tie smetné nádoby, ktoré 
budú označené známkou. 

Obecný úrad informuje 

 

• Predstavte sa. 
- Mám 50 rokov, som ženatý a mám tri 
dospelé deti. Pracujem v združení predaja 
hutného materiálu a poľovníckych 
potrieb. Nakoľko situácia v obci mi nikdy 
nebola ľahostajná, rozhodol som sa 
kandidovať za poslanca do obecného 
zastupiteľstva. Občania mi prejavili vo 
voľbách dôveru, takže ich zastupujem ako 
poslanec v obecnom zastupiteľstve a 
zároveň zastávam funkciu zástupcu 
starostu obce. 
• Aké je vaše doterajšie pôsobenie 

vo funkcii poslanca? 
-  Po presunutí kompetencií z okresného 
úradu na obec je obecný úrad zaťažený 
obrovským množstvom práce, preto sa 
snažím byť v pravidelnom kontakte s OcÚ 
a starostom. V rámci svojich možností 
pomáham vo všetkých oblastiach 
súvisiacich s rozvojom obce. Aktívne sa 
podieľam na organizovaní všetkých 
kultúrnych, spoločenských a verejných 
akcií a svojou činnosťou som prispel k 
tvorbe konceptu územného plánu obce. 
• Aké sú vaše plány a predsavzatia 

do budúcnosti ? 
-  Naša obec je umiestnená vo veľmi 
peknom prostredí, medzi Považským 
Inovcom a Kúpeľným ostrovom. Preto 
mojou snahou je a bude, aby sme si 
nenechali devastovať prírodu i miesta v 
obci, čiernymi skládkami smetí a inou 
činnosťou, ktorá nie je v súlade s 

ochranou prírody a 
krajiny. Chcem sa 
pričiniť o to, aby 
p r e c h o d  z 
Kúpeľného ostrova 
do obce nebol v 
takom kontraste v 
neprospech Banky, 

ale aby naša obec bola pokračovaním 
príjemného parkového prostredia 
Kúpeľného ostrova, aby priťahovala 
kúpeľných hostí a turistov. Aby tento 
prechod slúžil čo najlepšie hlavne našim 
občanom pri ceste za prácou, nákupmi i 
za zábavou. V rámci svojich možností 
budem napomáhať rozvoju bytovej 
výstavby, rozvoju turistického ruchu i 
športových aktivít v obci. Aktívne 
podporujem všetky projekty OcÚ 
smerujúce k získavaniu finančných 
prostriedkov z fondov EÚ, z ktorých by 
sme chceli dobudovať infraštruktúru v 
o b c i ,  z r e k o n š t r u o v a ť  m i e s t n e 
komunikácie, budovy, chodníky, lesopark 
Červenú vežu a prefinancovať rad ďalších 
akcií v obci. V blízkej budúcnosti chcem 
spolu s ďalšími hráčmi získať čo najviac 
mladých ľudí do kolkárskej ligy za 
mužstvo Banka. 
Verím, že spoločnými silami a správnym 
rozhodovaním všetkých poslancov v 
obecnom zastupiteľstve sa tieto 
predsavzatia postupne zmenia na 
skutočnosť .A tak ako doteraz už občania 
pocítili mnohé zmeny, budú môcť vidieť a 
užívať aj ďalšie. Myslím, že uvedomelosť 
samotných občanov nám k tomu najviac 
pomôže.  

*** 
Pozn. redakcie: Tento príspevok  
poslanec vypracováva písomne na žiadosť 
redakcie a my ho  uverejňujeme v 
pôvodnom znení. 

Ladislava ŠKRABÁKA 
TRI OTÁZKY pre poslanca P o z v á n k a 

Srdečne pozývame všetkých 
občanov na           

OTVORENIE 
KÚPEĽNEJ  
SEZÓNY 

Sobota  5. júna  2004 
Naša obec sa môže už po druhýkrát 
prezentovať v slávnostnom sprievode pri 
otváraní kúpeľnej sezóny. V sprievode 
nebudú chýbať predstavitelia obce, 
Bananská dychová hudba, krojovaná skupina 
žiačok a žiakov ZŠ a naši športovci. Veľmi 
radi by sme v sprievode uvítali aj ženy v 
krojoch, folklórnu skupinu pánov 
Klampárovcov a aj podnikateľov obce, ktorí 
môžu prezentovať svoje služby. Starosta 
obce pozýva občanov, aby sa v čo 
najväčšom počte zúčastnili  sprievodu a za 
označením obce túto čo najlepšie 
prezentovali. 
Zraz účastníkov sprievodu je o  9.45 hod.  

na futbalovom ihrisku. 
Pomôžte zviditeľniť svoju obec!   

                             Starosta obce 

• Na 
celoslovenskom 
kole  výtvarnej 
súťaže  Bezpečne 
na cestách reprezentovala našu školu  M. 
Julínyová, žiačka 6. triedy. V IV. kategórii (12 – 
15 rokov)  sa umiestnila na 2. mieste. Srdečne 
blahoželáme ! Poďakovanie za prípravu patrí pani 
učiteľke E. Kurdelovej. 

• Na okresnom kole matematickej olympiády sa 
žiak 6. ročníka M. Chudík umiestnil na 2. mieste. 
Pripravila  Mgr. S. Gašparová. 

• V rámci prípravy na vstup do EÚ sa žiaci I. stupňa 
zúčastnili dňa 26. apríla 2004 divadelného 
predstavenia ZEMEGULÁŠ, ktoré s ľahkosťou, 
humorom a hravosťou rozoberá vážne témy. Napr. 
lámanie bariér medzi ľuďmi, ktoré si staviame 
sami a to na základe rasy, vierovyznania alebo inej 
odlišnosti.  

• Na výberovom kole v prednese poézie a prózy 
reprezentovali našu školu žiaci F. Julíny, 2.tr., T. 
Sláviková, 4.tr a M. Julínyová, 6.tr. 

• V programe ku Dňu matiek sa deti predviedli 
mamičkám v novom oblečení. Vedenie školy 
ďakuje p. Cisarovej za 6 klobúčikov a látku. 
Vestičky pre chlapcov a sukničky pre dievčatá 
ušila pani vychovávateľka Ščípová. Poďakovanie 
za prípravu programu patrí pani učiteľkám Mgr. 
K. Michnovej, Mgr. J. Zatkalíkovej, Mgr. A. 
Baďurovej a Mgr. V. Škarkovej. 

• Ďakujeme p. Ing. E. Mészárošovej za finančný 
príspevok  200,- Sk na zakúpenie črepníkov na 
kvety do 2. triedy. 

• Ďakujeme pánu V. Vetríkovi za zarámovanie máp 

Slovenska do 3. a 4. 
triedy. 
• Na okresnom kole  
speváckej súťaže 

Slávik Slovenska obe súťažiace skončili na 
víťazných miestach. R. Ludwigová, žiačka 1.tr., 
skončila na 3. mieste v I. kategórii  a M. 
Julínyová, žiačka 6.tr., sa rozlúčila s touto súťažou 
2. miestom v II. kategórii. Obe žiačky 
pripravovala Mgr. H. Hrdinová. 

• Vedenie ZŠ Banka ďakuje za sponzorský dar 
v sume 1 000,- Sk ku Dňu detí  Urbárskej 
spoločnosti obce Banka. 

• Na okresných pretekoch v ľahkej atletike žiakov 
dňa 11.5.2004 sa ako najúspešnejší naši športovci 
prejavili A. Samuhel a L. Vetrík vo vrhu guľou, 
M. Wiecek v behu na 60 m, O. Garec, M. Jošťák, 
L. Vetrík a M. Wiecek v štafete 4 x 60 m. 
Z dievčat najúspešnejšie boli B. Uhrínová a R. 
Gabrišová v behu na 300 m. 

• 13. mája sa skončil plavecký výcvik dievčat 6. – 9. 
ročníka. 

• Vedenie ZŠ Banka ďakuje p. Š. Štefankovi za 
vyhotovenie 3 ks tyčí na zástavy. 

• Babka k babce, budú kapce  - toto slovenské 
porekadlo sa uplatnilo už aj v našej školskej praxi. 
Deti v spolupráci s pani školníčkou Ľ. 
Šnajdarovou zbierali neplatné desaťhalierniky 
a dvadsaťhalierniky. Celková suma 693,50 SK 
bude použitá na akcie ku Dňu detí. 

• Vedenie školy ďakuje p. J. Geschwandtnerovi, 
ktorý škole už viackrát pomohol, za opätovnú 
pomoc pri oprave elektrickej kosačky a zhotovenie 
nabíjačky na batériu. 

ZO ŠKOLSKÝCH LAVÍC 
Zamestnaci Materskej 
školy sa chcú touto 
c e s t o u  p oďa k o v a ť 
všetkým rodičom detí z 
Materskej školy Banka, 
k tor í  pr ispe l i  na 
zakúpenie stolov a 
stoličiek do jednej triedy. 
Začiatkom budúceho 
roku, keď budeme mať 
finančné prostriedky, by 
sme chceli zakúpiť stoly 
a stoličky aj do druhej 
triedy. 
Ďalej ďakujeme pánom 
J.Majorovi, Š.Štefankovi, 
V . V e t r í k o v i  a 
M.Moravčíkovi, ktorí 
nám ochotne ohobľovali 
dosky na lavičky a 
skrinky. 
Naša vďaka patrí i 
Urbárskemu spolku 
Banka za finančný dar 
ku Dňu detí.  

Ďakujeme. 

Poďakovanie 

14.časť –  Banka v 19. storočí 
 
   V roku 1819 mala Banka 378 obyvateľov 
a 64 domov, z toho bolo 369 
rímskokatolického a 9 židovského 
vierovyznania. Richtárom obce bol Juraj Šebo. 
   V roku 1831 sa na Slovensku rozšírila 
epidémia cholery. V Banke od augusta do 
októbra zomrelo na choleru 22 ľudí. 
   V rokoch 1824 až 1855 bola tunajšou 
zemepánkou grófka Alžbeta Erdődyová. 
V roku 1855 prevzal správu majetkov 
v Hlohovci, Piešťanoch, Banke 
a okolitých obciach jej príbuzný gróf 
Kajetán Erdődy. Od roku 1856 začal 
s majetkom rodu hospodáriť jeho syn 
gróf František Xaver Erdődy, ktorý ho 
spravoval 50 rokov až do roku 1906. 
   V roku 1848 bolo v Uhorsku zrušené 
poddanstvo. Pôda, ktorú dovtedy roľníci 
so súhlasom zemepána iba užívali, prechádzala 
do ich vlastníctva. Do ich vlastníctva však 
prešla priamo iba urbárska pôda. Finančné 
odškodnenie zemepánovi v tomto prípade 
hradil štát. Ak však roľníci obrábali 
neurbársku pôdu, do ktorej patrila kopaničná 
pôda a lúky, potom ju museli odkúpiť od 
zemepána za svoje peniaze. Ak peniaze 
nemali, potom za jej užívanie museli 
zemepánovi naďalej odvádzať poplatky alebo 
naturálne dávky. 
   Obyvatelia Banky obrábali značné množstvo 
kopaničnej pôdy. V roku 1857 uzavreli 
s panstvom písomnú dohodu o podmienkach 
jej výkupu. Údaje o priebehu výkupu boli 

zaznamenané v pozemkovoknižných 
písomnostiach obce Banka – v pozemkovej 
knihe kopaničnej pôdy a vo výkaze 
kopaničných lúk. Bolo v nich uvedené číslo 
parcely, meno a priezvisko užívateľa kopanice 
(budúceho vlastníka), číslo domu, názov 
chotára (kde sa pole alebo lúka nachádzali), 
kvalita pôdy, rozsah pôdy a výška peňažnej 
sumy potrebnej na vykúpenie z naturálnych 
dávok. 

   Z týchto údajov vyplýva, že v tom období 
bolo v Banke 102 budúcich vlastníkov 
kopaničnej pôdy a lúk. Najviac sa vyskytovali 
priezviská Gabriš, Gašpar, Chalás, Julíni, 
Moravčík, Rusnák a Rybárik. Ďalšie 
priezviská boli Brezovský, Dubovský, 
Galbavý, Hanus, Hanšut, Jánoška, Kubán, 
Kováčik, Luby, Matušík, Menyhard, Michalík, 
Nedielka, Neuman, Pavlík, Pisárik, Sýkora, 
Stacho, Schneider, Stolárik, Samuhel, Šebo, 
Valach, Vencel i ďalšie. 
   V týchto pozemkovoknižných písomnostiach 
sa vyskytlo viacero názvov častí v Banke – 
Brehy, Bublišťa, Dolné Klčoviny, Domkovce, 
Dubček, Dyle, Hradišnove, Kudláčovske, 

Kosovce, Kopanice, Kňazovice, Na záhradách, 
Novosady, Ohrada, Podsady, Prílohy, 
Petríkovce, Pod synovu záhradu, Poloma, 
Rovniny, Rúbanice, Senišťa, Špane lúky, 
Strážne, Škarbalovske, Trstina, Valovske, 
Valachovske, Vápnišťa, Vrchy, Za humne, Za 
Vahem. 
   Po zrušení poddanstva sa v Uhorsku 
uskutočnila územná reorganizácia verejnej 
správy, vznikli župy a okresy. V rokoch 1869 

bola začlenená do okresu Piešťany. 
   Preprava chodcov a povozov cez 
rameno Váhu z Banky na Kúpeľný 
ostrov sa uskutočňovala kompou. Zo 
strany Banky ju zabezpečovala rodina 
Julínyových a zo strany Piešťan rodina 
Vavrových. Prechod cez druhé rameno 
Váhu z Kúpeľného ostrova do 
piešťanských Teplíc bol cez drevený 
most. V roku 1865 ho gróf František 

Erdődy dal opraviť. Cez most prechádzali 
jednak kúpeľní hostia ku kúpeľným 
zariadeniam a tiež pocestní a povozy 
prechádzajúci z Považia do Ponitria. 
   V roku 1866 postihla obyvateľov regiónu 
opäť epidémia cholery. Od septembra do 
začiatku novembra jej podľahlo v Banke 48 
ľudí, v Moravanoch 53 a v Piešťanoch 264. 
Choleru priniesli vojaci počas prusko – 
rakúskej vojny, keď prechádzali západným 
Slovenskom. V Skalici zomrelo niekoľko 
vojakov na choleru a odtiaľ sa nákaza rozšírila 
i medzi obyvateľstvo. 

            
Ing. Alexander Murín 

 

DEJINY BANKY  

OD NAJSTARŠÍCH ČIAS  

PO SÚČASNOSŤ 


